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تسلیت
همکار محترم جناب آقای خزائي

با نهایت تأسف و تألم مصیبت درگذشت برادر گرامیتان را تسلیت عرض 
نموده و از خداوند متعال برای آن مرحوم غفران و رحمت واســعه الهی 

و برای شما و دیگر بازماندگان محترم صبر و اجر مسئلت می نمائیم.

مدیریت و کارکنان تولید آگهی ها و نیازمندی

همکار محترم جناب آقای خزائی
غــم از دســت دادن برادر بزرگوارتان را خدمت شــما و خانواده محترمتان 

تسلیت عرض می نمائیم.
حســنان- بهنام- بهاری- مهردوستی- افشارزاده- حسن حیدری- 
ناصر حیــدری- فاضلــی- قاضی خانلو- زکی لو- تقی  اســکندری-

عاشــورنژاد- محمدرضا- قائینی- اوگی- دولتی- موسوی- علیزاده- 
شهناز حسینی- چیان- اسدی- زادهوش- پهلوانی- تنهایی.

انالله و انا الیه راجعون

مدیریت محترم عامل شرکت نماد صنعت
جناب آقای مهندس منصور حمزه ای گرگانی

ضایعه اســفناک و باور نکردنی درگذشــت برادر ارجمندتان شــادروان حسین 
حمزه ای گرگانی را از صمیم قلب به جنابعالی و خانواده محترمتان تسلیت عرض 
نمــوده از خداوند منان صبر و شــکیبایی جنابعالی را خواســتاریم. ما را در غم خود 

شریک بدانید.
از طرف مدیریت و پرسنل شرکت نماد صنعت

قیمت خودرو های داخلی
 قیمت بازار قیمت کارخانهنوع خودروردیف

39/681/000۵8/600/000پراید 1111
37/381/000۵0/000/000پراید 2131
40/213/00049/000/000پراید 31۵1
127/000/000216/000/000چانگان4
42/043/000۵7/000/000تیبا صندوقدار۵
۵6/243/00064/۵00/000ساینا دنده ای6
63/1۵8/0008۵/000/000پژو 740۵
8SLX 67/888/00094/000/000پژو
6۵/۵78/00088/۵00/000پژو 40۵ دوگانه سوز9
78/338/000108/000/000پژو پارس10
--پژو پارس TU۵ کلاس 1113
67/283/000104/000/000پژو 206 تیپ 122
79/418/00012۵/000/000پژو 206 تیپ 13۵
80/7۵4/000124/000/000پژو V8 206 صندوقدار14
1۵)LX( 91/000/000-سمند ال ایکس
16EF7 سمند--
--سمند دوگانه سوز کلاس 1716
126/000/000-دنا18
--تندر پلاس دنده19
70/000/00014۵/000/000پژو 207 دنده ای20
273/000/000480/000/000 مزدا213
22H307۵/000/000-
-103/100/000 استپ وی23
8۵/000/000188/000/000 207 اتوماتیک24
114/994/000390/000/000پژو2۵2008

۵1/360/00096/۵00/000رانا26

قیمت )به تومان(نوع سکه
4/895/000سکه تمام طرح جدید
4/820/000سکه تمام طرح قدیم

2/744/000نیم سکه
1/743/000ربع سکه

1/001/000گرمی
445/300هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
14/550دلار
16/500یورو
18/641پوند

2/418لیر ترکیه
3/989درهم امارات

جدول نرخ سکه و ارز

یک کارشــناس اقتصادی گفت: با ایجاد دولت 
الکترونیک می توان فراینــد طولانی کاغذبازی در 
ادارات را حذف و فرآیند مجوزگیری را تسهیل کرد.

مرتضی دلخوش در گفت  و گو با ایسنا، یکی از راهکارهای 
رونق تولید حذف بروکراسی های سنگین است، اظهار کرد: 
یکی از گزینه هایی کــه دولت می تواند از طریق آن فرایند 
مجوزگیری را تســهیل کند، الکترونیکی کردن خدمات یا 
همان ایجاد دولت الکترونیک است. با این سازوکار می توان 

فرایند طولانی کاغذبازی در ادارات را حذف کرد.
وی بــه دیگر تبعات طولانی بودن فرآیند اداری و اخذ 
مجوزهای گوناگون هم اشاره کرد و افزود: واقعیت این است 
که مجوزهای متعدد هر کدام می تواند رانت هایی را به وجود 

بیاورد که می تواند چه بسا فسادزا هم باشند.
این کارشــناس اقتصادی بــه وزارت صنعت، معدن و 
تجارت، وزارت کار و وزارت اقتصاد به عنوان وزارتخانه هایی که 
می توانند در تسهیل فضای کسب وکار مؤثر باشند، اشاره کرد 
و ادامه داد: همچنین معاونت علمی نهاد ریاست جمهوری 
می تواند در تسهیل فضای مجوزگیری برای کسب وکارهای 

الکترونیک و نوپا بسیار مؤثر باشد.
دلخوش پیشنهاد کرد: برخی از نهادهای مشاوره ای در 
ســازمان های دولتی و خصوصی ایجاد شود تا از این طریق 

بتوان به ثبت و فعالیت شرکت های اقتصادی کمک کرد.
گفتنی اســت، رهبر معظم انقلاب چهارشنبه گذشته 
در جمع کارگزاران نظام با اشــاره بــه ضرورت حذف موانع 

فعالیت هــای تولیدی در اقتصاد، تاکید کردند: » این پیچ و 
خم ها و دالان های عجیب و غریب دســتگاه های دولتی هم 
که موجب می شود فضای کســب و کار در جامعه تخریب 
شــود، یکی از مشکلات ماست. من شنیدم که در بعضی از 
کشورهای دنیا برای راه انداختن یک کار تولیدی، یک نصف 
 روز مثلًا وقت لازم است؛ در اینجا خیلی مشکلات وجود دارد؛ 
حالا این دست دولت، مجلس و مسئولان است که بایستی 

فضای کسب و کار را تسهیل کنند.«
رونق تولید گزینه ای اســت که بسیاری از اقتصاددانان 
آن را اصلی ترین راه برون رفت از شرایط خاص اقتصادی این 
روزها می دانند. مســئله حذف مجوزهای غیر ضروری از آن 
دست مسائلی اســت که اقتصاددانان روی آن خیلی تاکید 

دارند. در واقع حذف مجوزهای غیرضروری تأکیدی بر عدم 
دخالت دولت در مســائل اقتصادی است. با این همه اگر در 
مرحله شــروع کسب وکار خود مجبور شویم چندین روز را 
برای گرفتن مجوز از ادارات مختلف صرف کنیم، خود به خود 
دچار استرس و دلزدگی از انجام کار می شویم. ضمن اینکه 
هر کــدام از این مجوزها هم احتمالاً ما را مقید به پذیرش 

هزینه ها یا تعهداتی می کند.
در چنیــن شــرایطی )بــدون در نظر گرفتــن دیگر 
شاخص های کلان اقتصادی( سرمایه گذاران، تمرکز بر تولید 
را فعالیتی هزینه زا تلقی می کنند و احتمالاً سرمایه خود را 
به ســمت دیگر حوزه های غیر مولد مانند ســفته بازی های 

مرسوم خواهند برد.

عضو شــورای ملی زعفران با بیان اینکه دلالان 
چوب حراج بــه زعفران ایــران می زنند، گفت: 
دلالان به برند زعفران ایرانی ضربه می زنند تا پول 

بیشتری گیرشان بیاید.
علی حسینی در گفت و گو با ایسنا درباره وضعیت تولید 
و بازار صادراتی زعفران اظهارداشت: دلالان همچنان حضور 
پررنگی در بازار دارند و در این بازه زمانی با شایعه پراکنی 
ســعی دارند تا بــازار را در اختیار بگیرند و به هر قیمتی 
که دل شان می خواهد زعفران ایرانی را بفروشند، اما اینها 

همان کسانی هستند که هیچ نقش و جایگاهی در تولید 
و بازار زعفــران ندارند و تنها به برند این محصول ارزآور 

ایرانی ضربه می زنند.
وی افــزود: برخــی از ایــن دلالان بــرای آنکه به 
مشــتریان خارجی ثابت کنند زعفران را از کشاورزان به 
صورت مســتقیم خریداری می کنند آنها را به خانه های 
تولیدکنندگان زعفران ایرانی در روستاهای کشور می برند 
و در واقــع با چوب حراج زدن بــه زعفران ایرانی، ضمن 
جلب اعتماد مشتریان خارجی، به دنبال سود بیشتر برای 

خودشان هستند.
عضو شــورای ملی زعفران ادامه داد: از ســوی دیگر 
شــاهد خروج قانونی و غیرقانونی زعفران و پیاز زعفران 
به کشور افغانستان هستیم. دلالان به برند زعفران ایرانی 

ضربه می زنند تا پول بیشتری گیرشان بیاید.
حســینی ادامه داد: وضعیت تولید زعفران در سال 
گذشــته بســیار مناســب بوده و حدود 400 تن از این 
محصول ارزآور را برداشــت کردیم و امســال با توجه به 
افزایش بارندگی ها پیش بینی می شود که تولید بیشتری 

داشته باشــیم. در آینده نزدیک تولید زعفران به حدود 
500 تن می رســد باید بیش از پیش به این نکته توجه 
کنیم که بــازاری برای زعفران ایرانی فراهم کنیم تا این 
 محصول ارزآور ایرانی به تهدیدی برای کشاورزان تبدیل

نشود.
گفتنی است، با وجود سهم بیش از 95 درصدی ایران 
در تولید زعفران، نمی توانیم نقش کلیدی در بازار جهانی 
ایفا کنیم زیرا برخی دلالان، ظاهرا سود جیب شان از ایران 

و زعفران ایرانی اهمیت بیشتری دارد!

رئیس گروه بهره برداری از ســد های کشور گفت: مقادیر ورودی به 
سد ها از ابتدای سال آبی معادل ۷۱/۶ میلیارد مترمکعب بوده که نسبت 

به مدت مشابه ۲۷۷ درصد افزایش داشته است.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت نیرو )پاون(؛ وحید عسکری نژاد، درباره 
میزان ورودی به سد ها از ابتدای سال آبی 98-97 )اول مهرماه( تا 24 اردیبهشت 
98 اظهار کرد: مقادیر ورودی به سد ها از ابتدای سال آبی معادل 71/6 میلیارد 
مترمکعب بوده که نسبت به مدت مشابه سال قبل 277 درصد افزایش داشته است

وی افزود: میزان خروجی از ســد ها از ابتدای ســال آبی نیز50/6 میلیارد 
مترمکعب گزارش شــده که نسبت به ســال گذشته در بازه زمانی مشابه 215 
درصد افزایش را نشان می دهد.رئیس گروه بهره برداری از سد های کشور با بیان 
اینکه تعداد 178 سد مهم در حال بهره برداری کشور، ظرفیتی معادل 50 میلیارد 
مترمکعب دارند، گفت: بر اساس آخرین آمار، آب ذخیره شده در مخازن سد های 
کشور معادل40/9 میلیارد مترمکعب عنوان شده که نسبت به مدت مشابه سال 
قبل از رشد 56 درصدی برخوردار شده است. عسکری نژاد، تعداد سد هایی را که 
بیش از 90 درصد پرشدگی دارند 91 سد عنوان کرد و افزود: تعداد سد هایی که 
کمتر از 40 درصد پرشــدگی دارند، 26 سد است. ضمن اینکه درصد پرشدگی 
مخازن سد ها حدود 82 درصد است و موجودی مخزن سد های کشور نسبت به 
هفته گذشته 420 میلیون مترمکعب افزایش داشته. رئیس گروه بهره برداری از 
سد های کشور تصریح کرد: در چند مرحله وقوع سیلاب های سنگین در سال آبی 
جاری، سدها نقش مهمی در مهار، ذخیره سازی و تنظیم آب ناشی از جریان های 
سیلابی ایفا کردند. عسکری نژاد با اشــاره به اینکه برنامه ریزی منابع و مصارف 
سد ها با دو رویکرد کلی تأمین حداکثری در شرایط خشکسالی و ذخیره سازی 
حداکثری در شرایط ترسالی صورت می پذیرد، ادامه داد: در شرایطی که آورد های 
پیش بینی شــده به مخزن به دلیل وقوع خشکسالی محقق نشود، برنامه ریزی به 
نحوی بازنگری می شود که بتوان تا حدی که تهدیدی برای مسائل فنی، کمی و 

کیفی آب شرب وجود نداشته باشد از ذخایر آب مخازن بهره مند شد.
وی تاکید کرد: در شــرایط ترســالی و وقوع رخداد سیلاب نیز مهار آب و 
حداکثر ذخیره سازی توسط مخازن سد ها صورت می پذیرد، تا جایی که بتوان از 

منابع آب ذخیره شده برای تأمین مصارف در سال های آینده بهره برد.

سرویس اقتصادی- 
در شرایطی که عملکرد شش سال گذشته دولت 
روحانی در حوزه مسکن موجب کاهش شدید عرضه و 
گرانی آن شده، این سؤال در افکار عمومی شکل گرفته 
که گره گشایی مسکن از چه راه هایی امکان پذیر است؟ 
بازار مســکن از ســال 97 وارد شرایط بغرنجی شد که 
تاکنون هم ادامه پیدا کرده؛ در حقیقت قیمت خانه در طول 
یکسال گذشته به حدی افزایش یافته که همان امید نصف 
و نیمه قبلی مردم برای خانه دار شدن با کاهش محسوسی 
مواجه شده است. به عبارتی، در شرایط کنونی شاید کمتر 
کسی بتواند فکر خرید خانه را با توجه به قیمت ها و سطح 

درآمدش بکند. 
آمارهای بانک مرکزی هم که تاییدی است بر این گفته، 
نشان می دهد متوسط قیمت هر متر مربع خانه در شهر تهران 
در فروردین امســال 11 میلیون و 269 هزار تومان بوده که 
نسبت به متوسط قیمت فروردین 97 که پنج میلیون و 558 

هزار تومان بود؛ 104 درصد افزایش یافته است! 
از ســوی دیگر، تعداد معاملات واحدهای مسکونی در 
فروردین ســال پیش، 5046 فقره بود که در نخستین ماه 
ســال جاری به 3423 فقره کاهش یافت؛ به ســخن دیگر، 
در طول یکســال گذشته معاملات مسکن رشد منفی32/2 
درصدی داشــت که با توجه به رشــد منفی 6/3 همان ماه 
)فروردین 97( نسبت به فروردین 96، سقوط قابل توجهی 

را تجربه کرده است. 
گرانی خانه، اجاره بها را هم بالا برد

افزایش 104 درصدی قیمت خانه تنها در یکســال به 
خوبی بیانگر این موضوع اســت که چرا معاملات مسکن در 
همین بازه زمانی با افت نزدیک به 33 درصدی رو به رو شده 
و متاسفانه تبعات این گرانی ها منحصر به بازار خرید و فروش 
مسکن نبوده و با تحت الشعاع قرار دادن بازار اجاره بها، وضع 
دسترسی مردم به مسکن را بیش از پیش سخت کرده است. 
جالب اینجاست که چند روز پیش یک مسئول وزارت 
راه گفته بود: یک جو روانی ایجاد شده مبنی بر اینکه قیمت 
مســکن دو برابر شده و به تبع آن نرخ اجاره مسکن نیز دو 
برابر شود، )اما( آمار 27 ساله نشان می دهد هیچگاه این اتفاق 
نیفتاده، یعنی هیچ وقت به طور یک به یک، افزایش نرخ اجاره 

با افزایش قیمت مسکن روی نداده است. 
این اظهارات در حالی اســت که هرچند با افزایش دو 
برابری قیمت مسکن، اجاره بها دو برابر نشده، اما باز هم تاثیر 
گرانی خانه بر اجاره بها نمایان شده و بر اساس اظهارات دفاتر 
املاک به دنبال رشد 100 درصدی قیمت مسکن، موجران 
فقط در بــازه پس از عید نوروز امســال، 10 تا 40 درصد 

اجاره ها را بالا برده اند! 
همچنین، برخی افــراد معتقدند تعدادی از بنگاههای 
معاملات ملکی هم که در بعضی موارد با سازندگان مسکن 

ارتباطات پنهانی دارند به این گرانی ها دامن می زنند.
مثلا" حسن نوروزی، سخنگوی کمیسیون قضایی مجلس 
در این باره گفته است:  بنگاه های حقیقی و مجازی در بازار 
مســکن، با ایجاد یک رقابت تصنعی، زمینه را برای افزایش 

قیمت ها فراهم می کنند. 
از طرفی، درج اگهی های کذایی با پمپاژ التهاب در بازار 
مسکن، به خودی خود به گرانی های این بازار دامن می زند 
که البته پس از مدتی انتشار آن توسط دادستانی ممنوع شد و 
تا حدودی هم در آرامش بخشی بازار نقش ایفا کرد که حتی 
طبق گفته رئیس اتحادیه املاک پس از این اقدام، بازار مسکن 
به ثبات قیمتی رســید ولی با این وجود بازهم روند گرانی 
مسکن از یکسو و رکود معاملات از سوی دیگر ادامه دارد. 

وضعیتی کنونی
 محصول سیاست های ۶ ساله دولت

بهر حال همان طور که در بررســی شرایط کنونی بازار 
مسکن گفته شد، گرانی های اخیر موجب کاهش معاملات 
و ایجاد رکود سنگین در بازار مسکن شده است. اما نباید از 
خاطر برد که علت اصلی اتفاقات اخیر، سیاست هایی است که 
از ابتدای دولت تدبیر و امید و با آغاز به کار عباس آخوندی به 
عنوان وزیر در وزارت راه و شهرسازی به منصه ظهور رسید. 
رویکرد عباس آخوندی در این وزارت خانه، در حقیقت 
چیزی جز عدم توجه به تولید مسکن نبود، چنانچه وی در 
جلسه تودیع خود در سال گذشته اعلام کرد: افتخار می کنم 

که حتی یک واحد مسکونی نساخته ام! 
این فرد که افتخارش نســاختن خانه بود و مسکن مهر 
را »مزخرف« می دانست،نه تنها طرح جایگزینی برای رونق 
بخشی به بازار مسکن نداشت بلکه فقط به افزایش وام مسکن 
دل بسته بود که آن هم در نهایت اثری در بازار نگذاشت و 
الان، همان وام با توجه به گرانی شــدید قیمت ها فقط توان 

پاسخگویی به 20درصد بهای خرید خانه را دارد. 
کاهش عرضه مسکن 

در دوره وزارت عباس آخوندی
از سوی دیگر، عباس آخوندی زمانی که وزارت مسکن را 
در دوره نخست حسن روحانی تحویل گرفت، تعداد پروانه های 
ســاختمانی رقمی در حدود 222 هزار و 850 واحد بود که 
در همان ســال اول به میزان 135 هزار و 24 واحد کاهش 
یافت و این کاهش همچنان تداوم داشــت تا اینکه در پایان 

سال 1396 به رقم 131 هزار و 910 واحد سقوط کرد! 
به عبارت دیگر، پروانه های ساختمانی در دوره وی تقریبا 
60 درصد کاهش پیدا کرد و بر این اساس، عرضه مسکن به 
شکل چشمگیری کاهش یافت. این در حالی است که برای 
تامین تقاضای مسکن باید سالانه یک تا 1/5 میلیون واحد 
ساخته شود رقمی که در پایان دوره عباس آخوندی )سال 
96( به کمتر از 500 هزار واحد رسید! کاهش عرضه مسکن 
در نهایت به اینجا رســید که قیمت هر متر مربع زیر بنای 
واحد مسکونی از سه میلیون و 648 هزار تومان در شهریور 
92 به هشت میلیون و 95 هزار تومان افزایش یافت تا قیمت 

آن در دوره وزارت آخوندی بیش از 2/2 برابر شده باشد!
در حقیقت، عملکرد درخشان عباس آخوندی در کاهش 
عرضه مسکن! دلیل اصلی نا به سامانی کنونی بازار مسکن 
اســت و وضوح این موضوع به حدی بود که مازیار حسینی، 
معاون وزارت راه هم اعلام کرد: علاوه بر شاخص های اقتصاد 
کلان، سیاســت های انقباضــی دوره گذشــته وزارت راه و 
شهرســازی، مانع ساخت و ساز شــدند که درنتیجه بازار 

مسکن به این روز افتاد. 
افزایش ساخت مسکن

 نخستین راه غلبه بر گرانی 
در شــرایط کنونی مهم ترین ابزاری کــه می تواند در 
کاهش قیمت مســکن موثر باشد، افزایش ساخت و سازها 
و تزریق هرچه بیشــتر مســکن به بازار است. این سیاست 
علاوه بر اینکه می تواند نقش مثبتی در کاهش قیمت مسکن 
داشــته باشد، صنایع مختلفی مانند فولاد، سیمان، آجر و... 

را هم رونق می دهد. 
جالب اینجاست که طبق گفته برخی کارشناسان، مسکن 
می تواند به همراه خود 250 شــاخه صنعتی را هم حرکت 
دهد که این موضوع نشان می دهد با راه افتادن قطار تولید 
مســکن، میزان اشتغال هم افزایش چشمگیری می یابد و با 
این سیاست که یک تیر و چند نشان است، می توان علاوه بر 
تاثیرگذاری در کاهش قیمت مسکن، برخی صنایع را رونق، 

و اشتغالزایی هم را افزایش داد. 
نکتــه مهم دیگری که در این میــان وجود دارد، عدم 
وابســتگی ساخت مســکن به خارج است؛ به عبارت دیگر، 
با اعمال ســخت ترین تحریم ها و وارد آوردن انواع و اقسام 
فشارهای خارجی، ساخت مسکن می تواند در داخل کشور 
بــدون محدودیت هایی که برای صنایع دیگر وجود دارد، به 

کار خود ادامه دهد. 
نمونه بارز این مســئله هم اجرای طرح مسکن مهر بود 
که توانســت در ابعاد میلیونی مــردم را صاحب خانه کند، 
جالب اینجاست که دولت کنونی که با وعده برطرف کردن 
مشکلات مسکن مهر قدم به عرصه انتخابات گذاشت، نه تنها 
در جهت رفع کاستی های آن کاری نکرد، بلکه از اساس آن 
را کنار گذاشــت و تکمیل آن را هنوز هم بعد شــش سال 

تمام نکرده است. 
همین الان طبق گفته مدیرعامل سازمان ملی زمین و 
مسکن، 500 هزار واحد مسکن مهر به صورت نیمه کاره در 
سطح کشــور وجود دارد که باید هرچه سریع تر تکلیف آن 
مشخص شده و به بازار عرضه شود. موضوع عرضه مسکن به 
قدری حیاتی بود که حتی رهبر معظم انقلاب هم در دیدار 

اخیر خود را کارگزاران نظام به آن اشاره کردند. 
ایشــان در این باره فرمودند: رشته ی مسکن از جمله 
رشته های کارآفرین در کشور است. یکی از غفلت هایی که 
در این چند سال شد، این بود که به مسکن پرداخته نشد؛ 
خود تولیدِ مســکن صنایع زیادی را به کار می اندازد؛ خود 
تولید مســکن صنایع زیادی را به خدمت می گیرد و به کار 

می اندازد؛ یعنی کارآفرین است، تولیدآفرین است. 
ارائه تسهیلات به ساخت مسکن 

برای کاهش قیمت خانه
 همچنیــن یکی دیگر از راهکارها برای خانه دار کردن 
مردم افزایش وام مسکن است که البته تبعاتی مانند گرانی 
مســکن را پی خواهد داشت، چنانچه محمد اسلامی، وزیر 
راه و شهرسازی، ششم دی ماه پارسال گفته بود: اگر اعلام 
کنیم که به دنبال افزایش سقف تسهیلات مسکن هستیم، 

خود به خود قیمت مسکن افزایش می یابد.
برهمین اساس، بهتر است تسهیلاتی که قرار است صرف 
خرید مسکن یا افزایش وام های مسکن شود، به حوزه ساخت 
تعلق بگیرد تا علاوه بر گسترش عرضه مسکن، هزینه ساخت 
مسکن هم کاهش پیدا کند. بر همین اساس، این سیاست 
می تواند به عنوان مکملی برای رونق ســاخت مسکن مورد 

استفاده قرار بگیرد. 
قدم بعدی کاهش قیمت مسکن: مالیات بر 

خانه های خالی
یکــی دیگر از راهکارهای موجــود برای کاهش قیمت 
مســکن، مالیات بر خانه های خالی اســت؛ چراکه این نوع 
مالیات از ســوداگری در بازار مسکن جلوگیری کرده و مانع 
از احتکار مســکن و در پی آن گرانفروشی خانه ها می شود. 
چه اینکه یکی دیگر از مشکلات موجود بازار مسکن همین 
سوداگری و فسادی است که در این بازار شکل گرفته است. 
چندی پیش افشــین پروین پور، کارشــناس اقتصاد 
مســکن در این باره گفته بود: علاوه بر نقش عرضه و تقاضا 
در بازار مسکن، نباید نقش سوداگری را در افزایش قیمت ها 
فراموش کرد )چراکه( هر چه قدر هم که عرضه افزایش یابد، 
باز هم ســفته بازان، دلالان و سوداگران که در بازار مسکن 
وارد شــده اند، به خرید واحدهای نوساز اقدام کرده و اجازه 

کاهش قیمت نمی دهند.
بــر همین اســاس، دولت می تواند با وضــع مالیات بر 
خانه های خالی، باعث پر شدن خانه ها و کاهش فشار تقاضا 

و در پی آن کاهش قیمت ها شــود. متاسفانه در طول شش 
سال گذشته این مورد هم همواره مورد غفلت بود و با اینکه 
از سال 94 دولت باید مصوبه اخذ مالیات از خانه های خالی 
را اجرا می کرد، به دلیل آماده نبودن ســامانه املاک ، عملا 

هیچ کاری نکرد! 
در حقیقت، نبود سازوکار مناسب مالیاتی به ویژه مالیات 
بر عایدی سرمایه و همچنین عدم پایه ریزی و ایجاد سامانه 
ملی املاک و اسکان کشور موضوع تبصره 7 ماده 169 مکرر 
اصلاحیه قانون مالیات های مستقیم مصوب 1394 مجلس 
شورای اسلامی از سوی وزارت راه و شهرسازی برای اجرای 

مالیات بر خانه های خالی، مانع اجرای آن شد. 
این در حالی اســت که دولت حداقل باید برای تکمیل 
این ســامانه اقدامات لازم را انجام می داد، اما حتی از انجام 
همــان اقدامات مقدماتی هم طفره رفت تا در عمل حرکت 
رو به جلویی در راســتایی اخــذ این مالیات صورت نگرفته 
باشد و الان برای اجرایی این طرح با مشکلات زیر ساختی 
رو به رو باشــیم.  اگر این طرح در زمان مقرر )یعنی چهار 
سال پیش( اجرایی می شد، ای بسا در حال حاضر این چنین 
درگیر قیمت مسکن نبودیم اما اینکه همین الان هم با وجود 
تاکید کارشناسان بر اجرای این طرح، هنوز هم شاهد اجرای 

آن نیستیم، جای سؤال دارد. 
در همین زمینه، رضایی کوچی، رئیس کمیسیون عمران 
مجلس با اعلام این که هم اکنون کشور با کمبود چهار میلیون 
واحد مسکن مواجه است، بیان کرد: تولید گسترده مسکن 
و اجرای قانون مالیات بر خانه های خالی نقش برجســته ای 
در کنترل قیمت ها خواهند داشت، اما هر دو مسئله تاکنون 

عملیاتی نشده است. 
متاسفانه در زمینه مالیات نگرفتن –خصوصا در مواردی 
مثل عایدی سرمایه- از کشورهای غربی و حتی آمریکا هم 
جلوتر هستیم و گوی سبقت را در برخی موارد از اقتصادهای 
آزاد ربوده ایم؛ یکی از این موارد همین عدم توجه به مالیات 

بر خانه های خالی است که همچنان مغفول مانده است. 
در این جهت، ابراهیم رزاقی، کارشناس اقتصادی چندی 
پیش گفته بود: در کشــورهای غربی قوانین محکمی برای 
مقابله با سفته بازی در بازار مسکن مثل مالیات برخانه های 
خالی وجود دارد اما در ایران چنین چیزی اجرا نمی شود. در 
همان آمریکای مهد سرمایه داری از عایدی معاملات مسکن 

حدود 80 درصد مالیات می گیرند! 
ارائه زمین رایگان 

برای کاهش هزینه تولید مسکن
یکی دیگر از راه های گره گشایی از بازار مسکن این است 
که چون قیمت زمین در قیمت تمام شــده ساختمان تاثیر 
بسزایی دارد لذا دولت می تواند با رایگان کردن قیمت زمین 
برای انبوه ســازان قیمت تمام شده مسکن را کاهش دهد. 
این اقدام تجربه موفقی بود که در مسکن مهر در دولت نهم 
و دهم اجرا شــد و الان هم شنیده ها حاکی است مسئولان 
فعلی وزارت راه و شهرســازی به این نتیجه رسیده اند که با 
اجرایی کردن دوباره این مســئله می توانند نقش مهمی در 
کاهش قیمت مســکن ایفا کنند. البته در این موضوع باید 
مســئولان توجه کنند برخی فرصت طلبان با دریافت زمین 
رایگان به بهانه های دیگر به التهاب افرینی در بازار مسکن و 
افزایش قیمت دامن نزنند یا اینکه اساسا ساخت مسکن انبوه 

را با لطایف الحیل به موضوع دیگری تبدیل کند.
نکته پایانی اینکه ادامه اجرای مسکن مهر با رفع نواقص 
موجود می تواند اثر مثبتی بر بازار داشته باشد.فراموش نکنیم 
مسکن مهر در دوران طلایی خود قریب به 2 میلیون خانوار 

را دارای سرپناه کرد.

در یک ماهه اول امسال واردات نوشابه حدود ۳۱ میلیون دلار ارز 
را از کشور خارج کرده است.

به گزارش ایســنا، تازه ترین آماری که گمرک از وضعیت واردات و صادرات 
منتشر کرد، نشان داد که در فروردین ماه امسال از هشت کشور واردات نوشابه 
به ایران انجام شــده که در مجموع 576 هزار و 555 کیلوگرم وزن نوشابه های 
وارداتی بوده است.برای واردات نوشابه در ماه ابتدایی امسال حدود 31 میلیون 
و 47 هزار و 187 دلار اختصاص ارز پیدا کرده است.امارات متحده عربی، چین، 
آلمان و پاکستان چهار کشوری هستند که واردات نوشابه در فروردین ماه انجام 
شده و در بین آنها آلمان با 26 میلیون و 942 هزار دلار بیشترین سهم واردات 
نوشابه به ایران را داشته است.علاوه بر نوشابه، واردات غذای سگ و گربه هم در 
نخستین ماه امسال با ثبت رقم یک میلیون دلار به اندازه پنج برابر مدت مشابه 
سال قبل شده است!به گزارش خبرگزاری تسنیم، این فرآورده های غذایی سگ و 
گربه از سه کشور آلمان، فرانسه و هلند به صورت بسته بندی برای خرده فروشی 
وارد کشور شده است. واردات این حجم اقلام غیرضروری به کشور در شرایطی 
است که با توجه به تحریم های سنگین اخیر و هدف گذاری آمریکا برای کاهش 
درآمدهای ارزی ایران، درآمدهای ارزی کشور از اهمیت ویژه ای برخوردار است 
و از ســوی دیگر تخصیص ارز برای واردات کالاهای اساســی با تنگا روبروست، 
بنابراین هزینه کردن ارز موجد برای موارد غیرضروری منطقی به نظر نمی رسد.

از ســوی دیگر آمار گمرکات کشور نشان می دهد که در نخستین ماه سال 
گذشته، میزان واردات غذای سگ و گربه به کشور تنها 214 هزار دلار بوده است. 
این به معنای آن است که واردات غذای سگ و گربه به کشور در فروردین امسال 

به نسبت مدت مشابه سال قبل، نزدیک به پنج برابر شده است.

مالکیت  هرچند سرانه  می دهد  نشان  بررسی ها 
خودرو در ایران پایین است اما شدت مصرف انرژی 

بالا است.
به گزارش ایسنا، تعداد خودرو در ایران به ازای هر هزار نفر 
240 دستگاه تعریف شده که این عدد برای آمریکا 833، ژاپن 
591 و آلمان 589 است و با این حال طبق اعلام، متوسط 
مصرف ســوخت خودروهای تولیدی ایران در سال گذشته، 
حدود 7.7 لیتر در 100 کیلومتر بوده که بالا بودن مصرف 

سوخت و آلایندگی خودروهای تولیدی را نشان می دهد.
تا پایان سال 1397، حدود19/7 میلیون خودرو سبک 
)ســواری و وانت( در ایران وجود داشــته که از این تعداد، 
مطابــق آمار ناجا، نزدیک به 1/3 میلیون دســتگاه خودرو 
فرسوده سبک در ناوگان ثبت شده است، نکته قابل توجه 
اینکه در پنج ســال آینده، بیش از 1/9 میلیون خودرو به 

تعداد خودروهای فرســوده اضافه خواهد شد. هم چنین از 
یک میلیون خودرو سنگین نیز بیش از 300 هزار دستگاه 

خودرو فرسوده است.
از ســوی دیگر، بر اساس بررســی مؤسسه مطالعات و 
کنترل ترافیک تهران، میزان شــدت انرژی اتوبوس، سه و 
نیم برابر، تاکســی 22 برابر و خودروهای شخصی 26 برابر 
مترو اســت که در این بین، استراتژی های مهم در کاهش 
شدت انرژی و کاهش مصرف سوخت و آلایندگی در بخش 

حمل ونقل در نظر گرفته شده است.
با این حال، متوسط مصرف روزانه بنزین در سال 1396 
حدود80/7 میلیون لیتر و در سال 1397 حدود87/7 میلیون 
لیتر بوده است و رشد مصرف بنزین در سال 1397 نسبت به 
سال 1390، 46/5 درصد و هم چنین رشد مصرف بنزین در 
سال 1396 نسبت به سال 1395 بیش از هشت درصد بوده 

است. همچنین در سال 1396 به طور متوسط روزانه51/7 
میلیــون دلار یارانه )13/1 میلیــون دلار یارانه بابت بنزین 
و38/6 میلیون دلار یارانه بابت نفت گاز( پرداخت شده است.
در مجموع، روزانه 35 میلیون دلار یارانه پنهان به بنزین 
اختصاص می یابد و در شش ماه نخست سال گذشته، بیش از 

5/5 میلیارد دلار یارانه به بنزین تعلق گرفته است.
به اعتقاد کارشناسان، پرداخت سالانه 900 هزار میلیارد 
تومان یارانه، در شرایطی که بودجه سالانه حدود 400 هزار 
میلیارد تومان است، هیچ توجیه اقتصادی ندارد و لازم است 
هر چه ســریع تر، روند غیر بهینه تخصیص یارانه به بخش 
انرژی کشــور اصلاح شــود. البته و بدون تردید نمی توان 
یک شبه، مســیر اصلاح الگوی مصرف انرژی را طی کرد و 
لازم اســت در این فرآیند، حمایت از دهک های کم درآمد 

جامعه به طور جدی مورد توجه قرار گیرد.

گفتنی اســت یکی از راهکارهــای موفقیت آمیزی که 
در دولت نهم اجرا شــد و ثمرات بســیاری در پی داشت، 
راهاندازی کارت ســوخت و ســهمیه بندی بنزین بود که 
بخشی از مصرف سوخت را در کشور کنترل نمود. از سوی 
دیگر بخشــی از مصرف بیرویه مربوط به قاچاق سوخت به 
 خارج از کشور بود که پس از اجرای آن کاهش قابل توجهی 

داشت.
با این حال وزارت نفت سالها موفقیت طرح سهمیه بندی 
ارائه سوخت با کارت الکترونیکی را زیر سؤال می برد که با 

این لجبازی، خسارت بسیاری به کشور وارد شد.
اما حالا که رویه مصرف ســوخت افســار پاره کرده و 
دولت ناچار به احیای کارت ســوخت شده است، مسئولان 
وزارت نفــت حاضر به عذرخواهی برای تصمیمات اشــتباه 

گذشته نیستند.

معاون غله و بازرگانی دولتی تهران کمبود نظارت را 
یکی از علل سودجویی افراد و عدم توزیع کالای دولتی 

با نرخ مصوب در بازار اعلام کرد.
عباس ارشــدی در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران جوان، 
درباره آخرین وضعیت توزیع سیستم کالا های دولتی به مردم 
اظهار کرد: با وجود آنکه در ماه مبارک رمضان به سبب ازدیاد 
تقاضا، شکر 20 تا 25 درصد بیش از ایام عادی در بازار توزیع 
می شــود، اما امکان خرید با نرخ مصــوب برای تمام خانوار ها 

وجود ندارد.
وی افزود: با توجه به آنکه کســری در عرضه شکر با نرخ 

مصوب در بازار وجود ندارد، مســئولان ذی ربط باید به دنبال 
این موضوع باشند که چرا این کالا با نرخ مصوب به دست تمام 

آحاد جامعه نمی رسد؟
این مقام مسئول کمبود نظارت را یکی از علل سودجویی 
افــراد و عدم توزیع کالای دولتی با نرخ مصوب در بازار اعلام 
کرد و گفت: سیستم نظارتی و دستگاه های ذی ربط باید با دقت 
بیشتری توزیع کالای دولتی با نرخ مصوب را در بازار رصد کنند.
ارشدی در پاسخ به این سؤال که آیا احتمال احتکار کالای 
دولتی در انبار ها وجود دارد، بیان کرد: با توجه به آنکه کالای 
دولتی با نرخ مصوب به دســت تمام افراد نمی رسد، از این رو 

احتمال احتکار کالا در انبار ها دور از انتظار نیست.
به گفته وی، با توجه به مشــکلات عرضه کالا های دولتی 
با نرخ مصوب در بازار می بایست سیستم توزیع دولتی و روش 

توزیع اصلاح شود تا کالا به دست همه مردم برسد.
معاون بازرگانی شرکت غله و خدمات استان تهران با بیان 
اینکه ستاد تنظیم بازار شرایط عرضه کالای دولتی به بازار را 
مشخص می کند، بیان کرد: در شرایط بحران فعلی، بازرگانی 
غله ستادی تصمیماتی را مبنی بر عرضه شکر از طریق میادین 
میوه و تره بار اتخاذ کرده است که خوشبختانه این روش اثرات 

خوبی بر بازار گذاشته است.

ارشدی اصلاح روش سیستم توزیع و نظارت بر بازار را امری 
مهم در عرضه کالا های دولتی برشمرد و گفت: با توجه به آنکه 
از لحاظ میزان موجودی و ذخیره سازی کالا های دولتی نظیر 
برنج، روغن و شــکر کمبودی نداریم و کالا به اندازه کافی در 
انبار ها ذخیره سازی شده است، از این رو دستگاه های نظارتی با 
جدیت بیشتری باید وارد میدان شوند و از احتکار کالای دولتی 

در انبار ها و سودجویی افراد جلوگیری کنند.
بر اساس این گزارش، با مصوبه هیئت دولت قرار شد 25 
قلم کالا مانند برنج، گندم، گوشــت قرمز گرم و ســرد، مرغ، 
تخم مــرغ، کنجاله، کاغذ روزنامه، روغن و غیره در فهرســت 

دریافت ارز چهار هزار و 200 تومانی قرار بگیرند تا با دریافت 
این ارز دولتی قیمت ها در بازار کنترل شــود و از طرفی مردم 

مایحتاج خود را بدون نگرانی تأمین کنند.
اما ماجرا به اینجا ختم نشد و طی چند ماه گذشته، قیمت 
اقلام مصرفی که با یارانه و ارز دولتی تأمین شده بود نسبت به 
سایر اقلام کالایی غیرمشمول یارانه، رشد قیمتی بیشتری را 
تجربه کرد؛ به طوری که کالاهایی مثل گوشت، شکر، گندم، 
کاغذ و غیره با رشد 100 درصدی قیمت مواجه و حتی در برخی 
مواقع در سطح بازار نایاب هم شدند. البته به گفته مسئولان، 

وضعیت بوجود آمده رو به بهبود است.

گزارش خبری تحلیلی کیهان

گره گرانی مسکن از کجا باز می شود؟
در تنگنای تخصیص ارز برای کالاهای اساسی

واردات 31 میلیون دلار نوشابه خارجی 
ظرف یک ماه!

وزارت نیرو اعلام کرد:

افزایش 277 درصدی ورودی 
آب به سدها در سال آبی جاری

طبق بررسیهای مقایسه ای 

مصرف سوخت در ایران نسبت به دنیا بسیار بالاست

کارشناس اقتصادی مطرح کرد:

حذف فرآیند کاغذبازی در ادارات یکی از راهکارهای رونق تولید

 عضو شورای ملی زعفران:

دلالان به برند زعفران ایرانی ضربه می زنند

یک مسئول مطرح کرد

عملکرد ضعیف دستگاههای نظارتی در توزیع کالاهای دولتی

رئیس اتحادیه تعمیرکاران خودرو تهران گفت: کارخانجات تولید 
روغن موتور به صورت یکپارچه قیمت محصولات خود را تا ۷۰ درصد 

افزایش داده اند.
علیرضا نیک آئین در گفت وگو با ایســنا، درباره وضعیت قیمت روغن 
موتــور اظهار کرد: به صورت چراغ خاموش و در ســکوت اطلاع رســانی، 
شــرکت های تولیدکننده روغن موتور محصولات خود را تا 70 درصد گران 
کرده اند و این موضوع منجر به آن خواهد شد که صاحبان خودرو دیرتر به 
تعویض روغن بپردازند و در نهایت مشــکلات اساسی برای خودرو و هوای 

کشور ایجاد می شود.
وی در پاسخ به این سؤال که دلیل افزایش قیمت روغن موتور چیست؟ 
گفت: کارخانجات مدعی آن هستند که قیمت مواد اولیه وارداتی تولید روغن 
موتور افزایش قابل توجهی داشته و این در حالی است که تمامی کارخانجات 

تولید روغن، قیمت را به صورت همزمان و یکپارچه افزایش داده اند.
رئیس اتحادیــه تعمیرکاران خودرو تهران در رابطه با شــرایط تعمیر و 
نگهداری خودرو خاطرنشــان کرد: تا حدودی کمبود قطعات خودرو که در 
ایام پایانی ســال گذشته ایجاد شده بود رفع شد اما نگرانی در حال حاضر 

نبود قطعات یدکی خودروهای جدید مونتاژ داخل است.
نیــک آئین با اشــاره به کمبــود قطعات خودروهای مونتاژی توســط 
خودروســازان داخلی، گفت: کارکرد این دســت خودروها افزایش یافته و 
در حال حاضر نیاز به قطعات یدکی همچون لنت ترمز و صفحه کلاژ پیدا 
کرده اند که خودروسازان باید سریعاً برای این موضوع با وجود تمام مشکلات 

راهکاری اتخاذ کنند.
گفتنی اســت چند روز پیش، خبرگزاری تسنیم، خبر داد که در حال 
حاضر کارخانجات روغن موتور مصر به افزایش قیمت ها هســتند اما هنوز 
این موضوع به صورت رســمی انجام نشده است. با این حال، زمزمه گرانی، 
عاملی شد تا روغن موتور در بازار فروخته نشود و همه منتظر تغییرات قیمتی 
باشند. همچنین طی یکسال گذشته نوسانات نرخ ارز عاملی شده تا در طول 
هفته ای اخیر زمزمه افزایش قیمت روغن موتور خودرو داغ شود. البته دلالان 
هم از این شرایط سوءاستفاده کرده و به روش های خاص، روغن های تقلبی 
را با قیمت ارزان تر راهی بازار کرده اند که این موضوع خود مشکلاتی را برای 

مردم به وجود آورده است.
روغن های تقلبی به حدی با کالای اصل شباهت دارند که کمتر کسی 
متوجه تفاوت آنها می شــود. در این شــرایط فروشــندگان روغن موتور با 
اعلام اینکه در بازار کاهش عرضه روغن موتور به وجود آمده اســت گفتند: 
کارخانجات روغن معتقدند ماده اولیه تولید روغن ادتیو است که با تغییرات 
نرخ ارز با قیمت نیمایی وارد کشور می شود و همین امر عاملی شده تا قیمت 

تمام شده روغن افزایش پیدا کند.

رئیس اتحادیه تعمیرکاران خودرو تهران:

روغن موتور70 درصد 
گران شد 

یک کارشــناس اقتصادی گفت: اقدام دولت برای تشــکیل 
وزارتخانه جدید شــامل تفکیک وزارت صمت، جابجایی نیروهای 
فعلی و جذب نیروی جدید و... دست کم به دو هزار میلیارد تومان 

بودجه نیاز دارد.
ســیدمحمدجواد مویدیان در گفت وگوبا خبرگزاری مهر درباره تصمیم 
دولت برای احیای وزارت بازرگانی که تصمیمی رو به عقب و هزینه زا است، 
اظهار کرد: با مطرح شــدن موضوع احیای وزارت بازرگانی و ســلب اختیار 
وظایــف تجــاری از وزارتخانه های صمت و جهاد کشــاورزی، زمینه طرح 
موضوع های کارشناســی مختلفی برای موافقان و مخالفان این طرح مهیا 
شد. یکی از مهم ترین موضوعاتی که طرح احیای این وزارتخانه را با چالش 
روبــه رو کرده، بحث هزینه های تفکیک دو وزارتخانــه و بودجه لازم برای 

تشکیل وزارت بازرگانی است.
وی افــزود: در حالی اعضای دولت و موافقان احیای وزارت بازرگانی بر 
بی هزینه بودن این طرح تاکید دارند، نماینده دولت در جلسه بررسی طرح 
مذکور در کمیسیون صنایع و معادن پس از شنیدن صحبت های کارشناسان، 
هزینه بر بودن این طرح را پذیرفته و از موضع دولت عقب نشینی کرده است.
این کارشناس اقتصادی تصریح کرد: ازسوی دیگر اداره قوانین مجلس 
و کمیسیون ویژه حمایت از تولید ملی با استناد به مغایرت این طرح با اصل 
هفتاد و پنجم )75( قانون اساســی و بند )16( سیاســت های کلی اقتصاد 
مقاومتی مبنی بر تحمیل بار مالی و افزایش هزینه های عمومی کشــور با 

طرح مذکور مخالفت کرده است.
مویدیان گفت: از دیدگاه ادبیات توســعه ساختار اداری، برای تشکیل 
یک ساختار جدید مانند یک وزارتخانه، اقلام هزینه ای متفاوتی باید در نظر 
گرفته شود. بخشی از این هزینه ها آشکار و شامل هزینه های ثابت و جاری 
مربوط به تأســیس و اداره نهاد جدید و عبارت است ازتوسعه تشکیلات و 

ساختار سازمانی.
وی توضیح داد: مسلماً در صورت جدا شدن یا تشکیل یک دستگاه، باید 
ساختاری برای واحد جدید طراحی شود و چنانچه مجموعه جدید، واحدهای 
اســتانی و شهرستانی داشته باشــد باید برای آنها نیز ساختار و تشکیلات 
جداگانه ای پیش بینی شود. به بیان دیگر در صورت تشکیل وزارت بازرگانی 
باید در تمام اســتان ها و شهرستان ها هر یک از دفاتر موجود وزارت صمت 

تبدیل به دو دفتر مجزا شود.
به گفته مویدیان براساس برآورد کارشناسان، اقدام دولت برای تشکیل 
وزارتخانه جدید شــامل تفکیــک وزارت صمت، جابجایی نیروهای فعلی و 
جذب نیروی جدید، تشــکیل پست های سازمانی مورد نیاز، خرید و اجاره 
ســاختمان های جدید، ایجاد مراکز استانی و سایر هزینه های جاری، دست 
کم به دو هزار میلیارد تومان بودجه نیاز دارد. با توجه به موارد بیان شــده 
ضمن رد ادعای موافقان تشکیل وزارتخانه ی بازرگانی مبنی بی هزینه بودن 
آن، باید گفت در کشــوری که 80 تا 90 درصد از بودجه ی دولتی در امور 
جاری مصرف می شــود دلیلی برای افزایش حجم ساختار اداری و تحمیل 
هزینه ی کلان اقتصادی به کشور و پذیرش عواقب اقتصادی کوتاه و بلندمدت 

آن وجود ندارد.

یک کارشناس:

احیای وزارت بازرگانی 
2 هزارمیلیاردتومان هزینه 
روی دست مردم می گذارد


